

弘光科技大學 日間部 幼兒保育系 四技 科目總表

HUNGKUANG UNIVERSITY  
Department of child care & Education

學生修業規定 (111 學年度入學新生適用):

Academic Year 2022, Four-Year Program (Day Division)

一、本系學生畢業時需修滿 128 學分，包括：									
I. 128 credits should be completed									
(一) 通識教育課程 General Educational Courses	30 學分／32 小時 30 credits / 32 hours								
(二) 專業必修 Required Credits	60 學分／62 小時 60 credits / 62 hours								
(三) 選修 Elective Credits	38 學分／38 小時 38 credits / 38 hours								
二、各類科目包括： II. Course title	第一學年 First year	第二學年 Second year		第三學年 Third year		第四學年 Fourth		備註 Note	
(一) 通識教育課程 30 學分/32 小時 General Educational Courses: 30 credits /32hours	上 Semester one	下 Semester two	上 Semester one	下 Semester two	上 Semester one	下 Semester two	上 Semester one	下 Semester two	
核心 通識 Core General Education Course	人文精神(一) Human Spirit(I)		2/2						
	人文精神(二) Human Spirit(II)				2/2				
	服務學習(一) Service Learning(I)		0/1						
	服務學習(二) Service Learning(II)				0/1				
基礎通識 課程 Basic General Education Course	創意概論 Introduction on Creativity				2/2			創意教育 Creative education	
	創新思維與應用 Innovation: Thinking and Application					2/2			
	中文閱讀與書寫(一) Chinese Reading and Writing( I )	2/2						語文教育 Language education	
	中文閱讀與書寫(二) Chinese Reading and Writing( II )		2/2						
	英文(一) English( I )	2/2							
	英文(二) English( II )		2/2						
	民主與法治 Democracy and the Rule of Law		2/2					公民教育 Civic education	

分類通識 Classification General Education Course	歷史與文明 History and Civilization	2/2								
	應用程式設計 Application Programming Design			2/2						資訊教育 Information
	美學 Aesthetics		2/2							美學教育 Aesthetics
	體育 Physical Education		2/2							體能教育 Physical Education
	社會科學類 Social Science			2/2						
	人文藝術類 Humanity Science					2/2				
小計 Total		6/6	12/13	4/4	4/5	2/2	2/2	0/0	0/0	

(二) 專業必修 60 學分/60 小時 Required Credits 60credits / 60 hours	第一學年 First year		第二學年 Second year		第三學年 Third year		第四學年 Fourth		備註 Note
	上 Semester one	下 Semester two	上 Semester one	下 Semester two	上 Semester one	下 Semester two	上 Semester one	下 Semester two	
幼兒發展 Child Development	3/3								教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒教保概論 Introduction to Early Childhood Education and Care	*2/2								*為擋修課程 教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education
兒童福利概論 Introduction to Child Welfare	2/2								托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
兒童文學 Literature for Children	2/2								托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
托嬰實務導論 Introduction to Infant Care Practices		2/2							托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
自媒體經營與管理 We Media Operation and Management		2/2							
幼兒觀察 Recording and Observation of Children's Behavior			2/2						教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
特殊幼兒教育 Early Childhood Special Education			3/3						教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒健康與安全 Child Health and Safety			3/3						教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification

繪本應用與說演檢定 Assessment of Picturebooks Applications and Storytelling Performance			2/2					托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒園教保活動課程設計 Assessment of Picturebooks Applications and Storytelling Performance			3/3					教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒園教材教法 I Preschool Curriculum and Instruction(I)			*2/2					*為擋修課程 教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒園、家庭與社區 Preschool Home and the Community			2/2					教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
兒童遊戲與玩具應用 Selection and Application of Children's Education Toys			2/2					托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒園教材教法 II Preschool Curriculum and Instruction(II)				*2/2				*為擋修課程 教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
社會科學研究法 Research Methods in the Social Science				2/2				
幼兒教保環境規劃 Early Childhood Environmental Planning				2/2				托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification

教保活動課程設計 實作與檢定 Implementation and Test of Curriculum Design for Early Childhood Education and Care					1/1			
消費者心理學 Consumer Psychology					2/2			
幼兒學習評量 Child Learning Evaluation					2/2			教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒園課室經營 Classroom Management in Preschool and Kindergarten					2/2			教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education
專題製作 I Special Project(I)					1/2			
嬰兒照護技能實作 Infant Care Skills and Operation								托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
專題製作 II Special Project(II)						1/2		
教保總整問題實作 與檢定 Consolidated Early Child Education and Care Activities Practice and Verification						2/2		
教保專業倫理 Professional Ethics of Early Childhood Education and Care						2/2		教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education 托育人員證照相關科目 Subjects Related to Child Care Provider Certification
幼兒園教保實習 Practicum in Preschool and Kindergarten							4/4	教保專業知能課程 Professional Competency Course in Early Childhood Education (校外實習總時數為 8 小時*5 天*8 週共 320 小時) (The total hours of off-campus internship are 8 hours*5 days*8 weeks, a total of 320 hours)

多元教保實習 Diversity Child Care and Education Practicum							3/3	(校外實習總時數為 8 小時*5 天*6 週共 240 小時) (The total hours of off-campus internship are 8 hours*5 days*6 weeks, a total of 240 hours)
小計 Total	9/9	4/4	8/8	11/11	6/6	10/11	5/6	7/7
學分總計 Credits Total	15/15	16/17	12/12	15/16	8/8	12/13	5/6	7/7

### (三) 選修 38 學分 Elective Courses: 38 credits

1. 選修 38 學分中至少需修滿本系專業選修 18 學分。

Out of the 38 elective credits, students must complete a minimum of 18 credits from our department's professional electives.

2. 本系開放外系選修 20 學分，含通識教育中心所開設選修課程最多採認 6 學分為畢業學分（體育課程至多採認 4 學分）。

The department allows students from other departments to take up to 20 credits of electives, including a maximum of 6 credits from elective courses offered by the General Education Center (up to 4 credits from physical education courses may be counted towards graduation credits).

3. 全民國防教育軍事訓練課程不列入畢業學分計算。

The National Defense Education Military Training Course is not included in the calculation of graduation credits.

4. 學生可選特色模組課程如下：

Students can choose from the following specialized module courses

**嬰兒照護模組**：嬰兒健康照護、嬰兒按摩、新生兒與孕產婦照護、嬰兒課程設計、嬰兒托育環境設計、嬰兒照護技能實作 (12 學分)

**Infant Care Module**: Infant Health Care, Infant Massage, Newborn and Maternal Care, Infants and Toddlers Curriculum Design, Infant Day Care Environmental Design, Infant Care Skills and Operation (12 credits)

**特殊教育模組**：特殊兒童需求評量、早期療育、兒童行為輔導、特殊兒童課程與教學、兒童遊戲治療、融合教育、特殊兒童家庭支持 (14 學分)

**Special Education Module**: Special Needs of Infants and Young Children, Early Intervention, Child Behavior Modification, Curriculum and Teaching for Exceptional Children, Play Therapy, Inclusive Education, Family Support for Children with Special Education Needs (14 credits)

附註：

1. 需使用電腦設備課程：應用程式設計。  
Computer Equipment Usage Course: Application Programming
2. 本系開放高年級可選修低年級選修課程，科目總表以入學年度認定。  
Senior students are allowed to take elective courses offered to junior students. The list of subjects is determined based on the year of admission.
3. 學生於畢業前至少需完成一個跨系（院）學程，可修習之學程及其修業規範及課程，依入學學年度實際開設系所統計表及課程表為準。  
Students must complete at least one interdisciplinary program before graduation. The available programs, their regulations, and courses to be taken are subject to the actual departmental statistics and course schedules for the academic year of admission.
4. 依教育部定頒之「幼兒教育幼兒保育相關系所科與輔系及學位學程學分學程認定標準」第二條：依規定修畢教保專業知能課程至少 32 學分，且成績及格，經學校發給學分證明，並取得專科以上學校畢業證書者，認定其具教保員資格。依上述條文，本系畢業生需修畢教保專業知能課程 32 學分並取得畢業證書，始發給教保員學分證明。  
According to the regulations stipulated by the Ministry of Education in the 'Standards for Accreditation of Credits for Departments, Minors, and Degree Programs Related to Early Childhood Education and Childcare,' Article 2: Upon completion of the professional competency courses in early childhood education with a minimum of 32 credits and passing grades, students are issued a credit certificate by the school. Those who obtain a diploma from a junior college or above are recognized as qualified early childhood educators. In accordance with the above article, graduates of this department must complete the professional competency courses in early childhood education totaling 32 credits and obtain a diploma before being issued the credit certificate for early childhood educators.
5. 本系特殊需求學生經校方諮商輔導中心與資源教室審議後提出名單，或由學生主動提出申請並經前單位評估，確認無法進行校外實習之學生，擬以 8 門課程為可替代課程，包含：嬰兒健康照護、兒童行為輔導、托育機構行政、兒童福利政策與法規、多元文化教育、教師情緒管理、融合教育、實務研討。學生可從前 8 門課程中修畢 8 學分，替代幼兒園教保實習與多元教保實習的學分。承第 6 點，未修畢教保專業知能課程，無法取得教保員學分證明，因此學生需簽具切結書，才得以替代課程取代實習課程，以完成畢業所需學分數。  
The department provides alternative courses for students with special needs who, after consultation and assessment by the school's counseling center and resource classroom, or through proactive application and evaluation by the student's previous unit, are confirmed to be unable to participate in off-campus internships. Eight courses have been identified as acceptable alternatives, Infant Health Care, Child Behavior Modification, Administration of Early Childhood Programs, Child Welfare Policies and Regulations, Multi-Cultural Education, Teacher Emotional Management, Inclusive Education, and Practical Seminars. Students may complete 8 credits from these eight courses to substitute for credits earned from kindergarten teaching internships and diverse teaching internships. As stated in point 6, failure to complete the professional competency courses in early childhood education students from obtaining the credit certificate for early childhood educators. Therefore, students must sign a disclaimer to substitute courses for internships to fulfill the required credits for graduation.
6. 若取得第二專長證書，其修習之課程皆可認列為畢業學分。  
Courses taken to obtain a secondary specialty certificate can be counted as graduation credits.
7. 需先修習「幼兒教保概論」始得修習「幼兒教材教法 I 」、修習「幼兒教材教法 I 」始得修習「幼

兒教材教法Ⅱ」，修習「幼兒教保概論」、「幼兒教材教法Ⅰ」、「幼兒教材教法Ⅱ」始能修習「幼兒園教保實習」。

Failure to take " Introduction to Early Childhood Education and Care " blocks enrollment in " Preschool Curriculum and Instruction(I)" . Failure to take " Preschool Curriculum and Instruction(I)" blocks enrollment in " Preschool Curriculum and Instruction( II )" . Failure to take both " Preschool Curriculum and Instruction(I)" and " Preschool Curriculum and Instruction( II )" blocks enrollment in " Practicum in Preschool and Kindergarten ".

8. 除修滿畢業應修學分外，其他畢業條件需符合本校學則之規定，方具畢業資格。

In addition to completing the required credits for graduation, all other graduation conditions must comply with the regulations of the university in order to qualify for graduation.

113.02.29 系課程委員會會議通過

113.04.09 院課程委員會會議通過

113.04.30 校課程委員會會議通過

系主任簽章：

院長簽章：